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Zadeva: Pobude v zvezi z čim širšo uporabo odprtokodnih in drugih javno 
objavljenih programskih rešitev v javnem sektorju, preverbo njihovega 
delovanja in čim širšo dostopnost elektronskih dokumentov v upravnih 
postopkih 
 
Na podlagi 66. in 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 
73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 123/20 in 67/22) predlagam, da Državni svet na 
Vlado Republike Slovenije, Ministrstvo za javno upravo in Državno volilno komisijo 
naslovi naslednje  

 
p o b u d e: 

 
V javnem sektorju naj se zagotovi čim širšo uporabo odprtokodnih ali javno 
objavljenih programskih rešitev in objavo njihovega seznama na spletu. To bo 
omogočalo, da jih bodo zainteresirani posamezniki lahko preverili ter opozorili 
na morebitne napake.  
 
V primeru kompleksnejših programov pa naj se za preverbo njihovega 
delovanja zaprosi eno izmed kompetentnih institucij, ki bodo njihovo delovanje 
preverile z metodami umetne inteligence. 
 
V upravnih  postopkih naj v okviru veljavne zakonodaje zagotovi čim širšo 
dostopnost vseh elektronskih  dokumentov  
  

Obrazložitev: 
 
V želji po zagotovitvi čim boljšega delovanja javnega sektorja bi bilo smotrno 
spodbujati k čim širši uporabi odprtokodnih programskih rešitev oz. javno objavljenih 
programov. Na ta način se ne bi zgolj povečala transparentnost delovanja javnega 
sektorja in njegova gospodarnost, ampak bi uporaba tovrstnih programov omogočala 
tudi preverbo njihovega delovanja in lažje odkrivanje morebitnih napak. Zaradi 
vidnosti izvorne kode pri odprtokodnih programih oziroma pri drugih programih je 
namreč napake mogoče lažje in hitreje zaznati ter jih posledično tudi hitreje odpraviti. 
Poleg tega bi bilo smotrno, da bi se seznam uporabljenih programov objavilo na 
spletu, kar bi zainteresiranim posameznikom omogočilo, da bi programe preskusili in, 
če bi odkrili napako, nanjo tudi opozorili. S tem bi se brez dodatnih stroškov vpeljal 
primeren nadzor oziroma transparentnost pri programih, kot so štetje volilnih 
rezultatov, oziroma prihajajoče elektronske volitve ali referendumi, kar v nekaterih 



evropskih državah poteka že desetletja. Posledično bi se na ta način povečalo tudi 
zaupanje javnosti v rezultate volitev,   
 
S tem namenom bi si bilo treba v bodoče sistematično prizadevati za javno objavo 
čim širšega nabora programov, kar pomeni, da bi bilo treba v primeru programov, ki 
niso odprtokodni, stremeti k sklepanju pogodb z izvajalci programske opreme na 
način, da je del pogodbe objavljivost izvirne kode na spletu.  
 
Smiselno bi bilo urediti tudi pravno podlago, ki bi omogočala, da bi se posamezniku, 
ki bi napako programa odkril, lahko ponudila primerna nagrada.   
 
Pri kompleksnejših programih bi bilo smiselno vnaprej preveriti njihovo delovanje z 
metodami umetne inteligence s strani ene izmed kompetentnih instituciji. Na takšen 
način bi se lahko preverilo, ali je program v praksi realno delujoč brez napak in bi se 
lahko v bodoče ognili primerljivim napakam, kot smo jim bili na primer priča ob 
izračunu poslanskih mandatov v primeru zadnjih volitev v Državni zbor.  
 
Da imajo obstoječi sistemi še veliko možnosti za izboljšave, kažejo tudi nepovezane 
baze v okviru upravnih postopkov. Tako je na primer v postopku za izvedbo 
priključkov za vodo ali elektriko po pridobljenem gradbenem dovoljenju prošnjam 
vedno znova treba prilagati isto gradbeno dovoljenje. To bi bilo lahko ob primerni 
nadgradnji obstoječega sistema v okviru veljavne zakonodaje s povečano 
dostopnostjo do elektronskih dokumentov dostopno vsem, ki se s postopkom 
ukvarjajo.  Če bi bil udeleženim v postopku omogočen vpogled v izvirnik, izdan s 
strani upravne enote, bi se ne samo učinkovito preprečilo morebitne napake ali 
malverzacije, ampak tudi učinkovito prispevalo k debirokratizaciji postopkov. Na ta 
način bi se dalo na preprost način poenostavili delovanje v posameznih postopkih, 
preprečiti številne komplikacije in zmanjšati zahteve po dodatnem zaposlovanju v 
uradniških poklicih, ki v javnem sektorju narašča iz leta v leto.  
 
Sedanje stanje programske opreme, podatkov in uporabe podatkov ter programske 
opreme je dokaj neurejeno, nesistematično, neorganizirano in brez potrebe omogoča 
nepotrebne napake in malverzacije, ter vzpodbuja odpor javnosti proti uporabi npr. 
elektronskih volitev ali elektronskih referendumov. Primer izračuna poslanskih 
mandatov, ki je izvedljiv ročno v nekaj urah, kaže na omenjeno stanje tega področja. 
Takšno napako bi verjetno lahko opazili že manj izkušeni posamezniki, še posebej če 
bi jim bila kot motivacija lahko obljubljena primerna nagrada.  
  
Če potegnemo določene vzporednice  z vpeljavo aplikacije Supervizor, ki se je 
izkazal kot zelo učinkovito orodje nadzora porabe javnega denarja kot tudi boja 
proti korupciji, lahko utemeljeno pričakujemo, da bi realizacija pobude lahko imela 
podoben pozitiven učinek, čeprav za drugo funkcionalnost.  
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